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Píseň: NEZ195 – Vzdávám ti, Bože, chválu svou + modlitba; 

Oddíl k výkladu: Ko 2, 16-23 
 
Milí, 
 
předchozí oddíl začal pomalu přecházet od zdůvodnění a 

vysvětlení k parenezím – výzvám k morálnímu jednání. I ten 
zdůrazňoval Krista jako základ – kořeny, stejně jako předchozí 
oddíly i dnešní zdůrazňují Krista jako hlavu. Tj. Ježíš Kristus, plný 
člověk a plný Bůh, je mírou (kánonem!) poměřování, co je 
životaschopné, prospěšné a dobré. 

 
Překlad 

Dnešní oddíl je v ekumenickém překladu bohužel v takřka 
každé větě vyložen zásadně jinak, než co píše řecký text. O 
překladu tak už hovořit nelze v podstatě vůbec. 

 
V. 16 

Hned první věta dnešní oddílu totiž v přesném překladu (srv. 
BKR) zní: „Ať vás tedy nikdo nesoudí v pokrmu a nápoji, ve 
svátcích či novoluních nebo v sobotách.“ 

Vůbec tedy nejde o právo/neprávo někoho soudit! Takový 
postoj je nebiblický a antibiblický – také proto, že hrubě arogantní. 
Autorovi jde o to, že čtenáři listu nemají dát nic na odsudky a 
soudy ostatních v tom, co jedí, pijí a jaké svátky (ne)slaví. Nikomu 
však neupírá právo na vlastní úsudek – tím méně vůči křesťanům! 

Obsahově je zřejmé, že autor listu řeší situaci sporu buď 
uvnitř sboru samotného, nebo s nějakými odlišnými skupinami. 
Ledacos z výčtu dnešního oddílu zní velmi židovsky – ale ledacos 
zase ne. Tak je takřka jisté, že nejde o spory s jednou skupinou, 
nýbrž s myšlenkami a zvyky, které si nalézaly cestu i do jiných 
sborů (srv. ostatní dopisy). Naopak co vůbec nevíme: O jaké 
skupiny šlo. 
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DíkyBohu to ve finále není nutné, podstata autorovy 
myšlenky je jasná: Nehádejte se mezi sebou ani s ostatními o to, 
jaké svátky slavit, co jíst a co pít. I v tom se řiďte Kristem (v. 17!) 

Což může dnes znít až banálně a samozřejmě. Ale opak je 
pravdou: Stále znovu připadá mnohým uvnitř i vně Církve 
křesťanství nudné. Žádná elitářská a zajímavá pravidla stravování. 
Žádné zvláštní předpisy pro slavení svátků apod. Co je to za 
náboženství? 

Můžeme srovnat také s moderními novými křesťanskými 
hnutími – např. s adventisty sedmého dne. Kteří kladou veliký 
důraz právě na zdravou stravu – tj. co smí a co nesmí jíst. Na to, že 
jsou sice křesťané, ale slaví sobotu atd. 

Křesťanství však právě odmítá být zajímavé hlavně formou – 
důležitá je zvláštnost obsahu. Ve srovnání doby starověku je i 
praxe rané církve nudná a nezáživná. Žádná velká mystéria, 
tajemství, kouzlení – naopak vše říkat všem na rovinu a jasně! 

Ačkoli dnes může naopak tváří v tvář zesvětštělému světu 
vypadat farářský úbor nebo kostel jako obrovská zvláštnost. 
Ačkoli se vlastně ani jedno nijak moc za dva tisíce let nezměnilo… 

 
V. 17 

Dosl. zní: „… které jsou stínem toho, co bude, což je tělo 
Kristovo.“ Jak stručná věta, jak odlišná od všech českých překladů 
– ačkoli i nadále je kralický (BKR) jednoznačně nejblíže. 

Nejprve totiž jde o pokračování předchozí věty, ne o větu 
samostatnou. Také proto je nutné opakovaně připomínat, že 
rozdělení na verše je čistě formální, nemá obsahově žádný význam. 
Dokonce znovu a znovu rozdělení na verše rozděluje 
významonosný celek – větu. 

Vůbec autorovi nejde o to, co je skutečnost a co ne – tak ČEP. 
Stíny jsou přece také skutečné! Naše fantazie a spekulace jsou 
přece také skutečné, reálné – ale jen uvnitř vlastní mysli! 
Protikladem „stínu“ nemůže být „skutečnost.“ 

Tak i dnešní verše ukazují, jak hlubokým problémem pro 
křesťanství českého národa je překlad Bible. Vždyť znovu a znovu 
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ekumenický překlad odporuje základní logice! A tak celá Bible 
vypadá odporovat nejzákladnější a nejočividnější skutečnosti 
světa – „stíny nejsou skutečné!“ 

Autor však jako protiklad „stínu budoucích věcí“ předkládá 
„tělo Kristovo.“ Tj. hmatatelnou věc proti nehmatatelné. 
Skutečného, historického člověka z masa a kostí vůči jen stínům, 
obrysům, vágním frázím a heslům – i náboženským.  

Autorova formulace však není zdaleka tak negativně vůči 
oněm „stínům,“ jak se to v ekumenickém překladu může zdát. 
Autor netvrdí, že svátky a stravovací pravidla jsou nesmysly, 
neskutečné nebo bez hodnoty. Naopak – mohou odkazovat ke 
Kristu, ale jen jako stíny. Tak je nepřetěžujme! 

Tedy samozřejmě se držme střídmosti (ve starověku to jinak 
v podstatě ani nešlo). Slavme sváteční dny. Ale s nimi spása ani 
Kristus ani Církev nestojí ani nepadá. 

Což bylo překvapivé tehdy i dnes. Nejen židovství bylo hrdé 
na svou odlišnost od ostatních skupin, národů i náboženství právě 
pro to, co směli a nesměli jíst. I dnes je přece hlavní se nějak odlišit 
– a hlavně v banalitách – barvě vlasů, oblékání, hudbě atd. ne 
v podstatných věcech! 

Avšak proto autor odkazuje k tělu Kristově: Základní 
křesťanskou realitou je ukřižovaný Kristus. Naší mírou je zmučené 
tělo Ježíše Krista, posléze vzkříšené. To nás odděluje od všech 
ostatních. Ne co jíme, jak se oblékáme, jak mluvíme a další zcela 
podřadné věci! 

 
V. 18 

Dosl. zní: „Nikdo ať vám nekrade vaši touženou vítěznou 
cenu ve (falešné?) poníženosti a (falešné?) zbožnosti/uctívání 
andělů – jak to viděl, když vstupoval, v bezdůvodné namyšlenosti 
mysli svého těla.“ 

Opět tedy vůbec nejde o vykoupení. Zde i zcela teologicky 
absurdně: Vykoupení nelze nikomu vzít. Jde o objektivně 
dokonané dílo Kristovou obětí na kříži pro všechny. Avšak 
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„odměnu“ (cenu vítěze) křesťanského života již ukrást lze. Ať už 
její myšlena spása nebo cokoli jiného. 

Tím snadnější je to pro ty, kdo strhávají pozornost ke všemu 
možnému, často spekulativnímu až absurdnímu, jen aby se lidé 
soustředili na „to jejich.“ O kolik zajímavější je přece „dumat“ nad 
tím, jaká je asi hierarchie andělů! O kolik působivější je tvářit se 
strašně zbožně a poníženě! O kolik lákavější je přece nabubřelá 
sebejistota podložená ničím! Stejně také zcela aktuálně: Já bych 
v kostele/sboru/církvi chtěl, mně by se líbilo, kdyby… 

Onen „vstup“ není jen projití dveřmi, ale také termín pro 
zasvěcovací rituál nejrůznějších náboženských hnutí dodnes. I 
dnes pohanství zdůrazňuje hlavně sebevědomí! Ne znalosti, 
dovednosti, skutečnost a pravdu – nýbrž vypadat, jako že dané věci 

rozumím. I když opak je pravdou. A sám to vím. A podobně i 
náboženská hnutí: Učarovat rituálem, obřadem, formou, 
kouzlením. 

Ale při stálém předkládání příkladu Krista je zvláštní, že 
autor odmítá poníženost, skromnost – v ekumenickém překladu se 
navíc zdá, že to ještě stvrzuje ve v. 23. Avšak užitý řecký termín 
znamená „vyjádření vědomí závislosti na transcendentních 
skutečnostech i na druhých.“ 

Tak je „pes zakopán“ v tom, že ve velmi úzkém výseku tohoto 
významu jde v křesťanství o to samé. Ale ve většině významu ne. 
Křesťan má vyznávat svou objektivní i vědomou závislost na 
jediné člověka-přesahující (= transcendentní) skutečnosti: Na 
Bohu v Kristu. Ostatní máme právě jakoby přeskočit. A rozhodně 
se tomu nepoddávat a nedávat se tím ovládat ani řídit. 

Naopak pohanské kulty středověku zdůrazňovaly, co 
v mnohém přežilo dodnes: Jak jsme závislí na poloze hvězd a 
planet na nebi. Že jsme závislí na fázích měsíce, zatměních slunce. 
Na ročních obdobích, svátcích, jídle, kultuře, ekonomice, císařovi, 
božských idejích atd. 

Což autor správně odmítá – a proto od začátku a znovu a 
znovu zdůrazňuje jako hlavu Krista. Abychom přijali své 
„odumření“ mocnostem světa a pohanstvím, které je zdůrazňují. 
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Stejně jako má autor pravdu v tom, co starověké pohanství naopak 
velice oslabovalo: „Závislost“ na, a tak pevnou provázanost, 
s, bližními. 

Tak člověk nemá dát na rádoby mystické zkušenosti a 
zážitky. Na náboženské divadélko. A už vůbec ne na svůj dojem, 
jak je strašně chytrý, nabubřelý, protože „to přece zažil, tak tomu 
rozumí.“ Právě tím totiž člověk velmi snadno upírá „vítěznou 
cenu“ Kristova života, smrti i vzkříšení sobě i ostatním. Protože se 
zase akorát věnuje pomíjivým věcem – a těmi si nechává diktovat 
život (srv. v. 17+20-23). 

 
V. 19 

Jak to jasně říká hned následující verš: Takový člověk kašle 
na Krista, jakkoli se může tvářit jako křesťan, protože spoléhá na 
jiné mocnosti a vlivy. Které sice člověka přesahují a jsou určitou 
transcendencí, ale jen velmi nízkou. Proč se raději nedat řídit tím, 
který řídí vše? 

Což je o to důležitější, že slovo „Kristus“ si do této věty 
ekumenický výklad přidal. Z autorova pohledu je jasné, koho myslí 
„hlavou.“ Ekumeničtí „překladatelé“ však měli za to, že čtenářovi je 
nutné to připomenout – vždyť to text připomínal před chvíli a 
udělá to hned v dalším verši! 

Řecký text také nijak nehovoří o „pevném spojení,“ což smrdí 
sektářstvím asi tolik, jako „jednota.“ Totiž že se z takových pojmů 
velmi rychle stává nástroj buď přizpůsobení ostatních nám, nebo 
jejich odejití. Což je hrubě antikristovské a antibiblické. Ale nejen 
v evangelické církvi překvapivě živé. 

Autor naopak píše: „Nedrží se hlavy, z níž všechno tělo skrze 
klouby a vazby/šlachy je vzděláváno a držíc pohromadě roste 
růstem Božím.“ Růst je z Krista, ne z pevných vazeb mezi lidmi! 
Růst je z Boha a v Boha a k Bohu, ne našimi výkony. Ať už 
společenských vazeb uvnitř sboru nebo jakýmikoli jinými. A už 
vůbec nejde o růst v lidském společenství nebo jej samého. 

 
V. 20 
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Je v ČEPu přeložen skoro přijatelně. Až na to, že „mocnosti“ 
světa jsou „elementy“ světa – jako v předchozím oddílu. A že nic 
nepředepisují, ale ř.: dogmatidzestche. Slyšíme známé slovo dogma 
= učení, pravidlo. Z něj je zde utvořeno sloveso v pasivním (!) 
tvaru. Přeložit je obtížné, zkusím: „dáváte se zučňovat.“ Nebo: 
„dáváte se učit.“ Kralický překlad hezky, ale nepřesně: Proč se tím 
dáváte obtěžovat? 

Neboli důraz je na učení nebo pravidlech. Pokud jsme však 
spolu s Kristem zemřeli elementům, mocnostem, působnostem, 
silám tohoto vesmíru (ř. kosmos!) – jakkoli transcendentní se 
mohou zdát – proč se jimi necháváme komandovat? Proč nám na 
nich tolik záleží? Proč si jimi necháváme předepisovat učení a 
život a rozhodnutí náboženské, a tak všechny ostatní? Vždyť to 
všechno pomíjí – v. 22! 

Tj. jde o svobodu křesťana právě od všech sil, které se zdají 
vládnout lidskému životu. O jejichž neporazitelném a osudovém 
vlivu nás učí různá pohanská náboženství a dnes i škola: Život 
určuje genetika, biologie, společnost, ekonomika, kultura, 
předchozí dějiny atd. 

Ale křesťanství říká: V Kristu můžeme být od tohoto všeho 
osvobozeni tak mohutně, jako kdybychom zemřeli – protože na 
mrtvého člověka nemá nic z toho žádný vliv. Určuje nás hlavně a 
přede vším Kristus. 

Od počátku navzdory politickému zřízení (!), obecné kultuře 
(!), jiným náboženstvím (!), i přírodním zákonitostem. Protože 
můžeme žít i po smrti. Což fyzikální zákonitosti – tohoto 
pomíjivého vesmíru – zakazují. (Ne, křesťan není imunní vůči 
gravitaci, dešti nebo hladu – ale není důvod, aby tyto síly a vlivy 
rozhodovaly obsah, cíl a smysl lidského života nebo situace!). 

 
V. 21 

Předkládá výčet různého komandování, tak převelice 
vlastního lidským systémům. Jakým opakem je křesťanství – tak 
nápadně v Ježíšových slovech („ne co do člověka vchází, ale co 
vychází – to znesvěcuje!). Jak nápadně pohanské je právě magické 
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a pověrečné diktování, že nesmíme procházet pod žebříkem, 
máme se vyhýbat černým kočkám přes cestu, dobré zprávy 
musíme „zaklepat na dřevo“ apod. A to jsou jen příklady dodnes 
živých nesmyslů a pověr! 

Starověkým pohledem: Proč nemáme sahat na menstruující 
ženu (srv. SZ!) – ani na její krev? Proč se nemáme dotýkat ani 
mužských výtoků? Ani malomocných nebo starých? Proč nemáme 
jíst vepřové, skopové, to nebo ono? 

 
V. 22 

I následující verš dobře vystihuje, že v Ježíšově době už jde 
jen o pověry. A to jsem uvedl příklad takřka jen nepochopených 
starozákonních předpisů. Které právě už takřka splnily svou 
funkci, takže už v Ježíšově době a oblasti se s nimi čarovalo jen 
pramálo. Ačkoli na jiných místech tehdy i dnes tomu dodnes je 
jinak. 

Tak i autor nepíše, že jsou nějak absolutně mimo a absurdní a 
hloupé. Ale zdůrazňuje, že nám nemají nijak vládnout. Protože 
většinou jde jen o pověry a lidskými výmysly – a tak nesmysly. A 
těm není důvod dávat se v moc. Vždyť se týkají věcí, které 
„přicházejí ke zkáze svým užíváním,“ doslova „snědením.“ Tak asi 
nemůže jít o něco tak moc důležitého, jak se kdekdo tváří! 

A v mnoha ohledech a hnutích jde skutečně jen o lidské 
výmysly. Jak to dokládá i moderní doba, která mění každých pár 
let, co tedy vlastně zdravé je a co ne. Dnes jsme se například 
konečně dočkali doby, která už na rovinu říká, že konzumace 
alkoholických nápojů je neprospěšná v jakémkoli množství. Že 
jakékoli množství etanolu nám daleko víc škodí, než by možná 
mohlo prospět. Ženám navíc víc než mužům. Vždyť etanol je 
takový jed, že byť jen polévková lžíce čistého etanolu způsobí 
většině lidí závažné a trvalé zdravotní problémy, snadno i smrt. 

Jak dlouhá cesta nás však i v tomto směru čeká tváří v tvář 
lidským naukám a slovům o tom, jak je alkohol přece úžasný, 
skvělý, zdravý, přirozený, normální, prospěšný, samozřejmý! 
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V. 23 
Což i na tomto příkladu hezky dokládá poslední verš. Jak 

kultivovaně a zbožně a posvátně a nedotknutelně se tváří mocnost 
alkoholu a jeho požívání – i mezi křesťany! Jak zbožně lidé pijí 
alkohol! Jak úzce souvisí se sebeponižováním a askezí! 

A jak úzce souvisí s „nasycením těla“ – tak doslova poslední 
dvě slova! 

A to je jen jeden příklad za všechny. Kolik takových věcí, 
myšlenek, systémů je v lidském světě! Kolik lidí i věcí i nesmyslů 
se tváří na až božskou moudrost! Kolik toho vypadá tak strašně 
pokorně a asketicky – jenom jde o pravý opak. Totiž právě o 
nasycení vlastního těla, ega, pocitů! (srv. kralický překlad) 

 
Závěr 

Autor tedy varuje před tím vším, co se tváří jako děsná 
moudrost a zisk, ale hraje to jen na lidské nejprimitivnější touhy a 
přání po vlastním nasycení tělesném, duševním, duchovním, 
vztahovém a jiném. Na to samé hrají i dnes např. spamové e-maily 
tvrdící např., že jsme vyhráli to nebo ono – jen aby z nás vytáhli 
přístup k účtu, a tak k penězům! 

Tak trvá i autorovo pozitivní slovo: Posuzujte tělem 
Kristovým (ne v římskokatolickém smyslu!). Je to či ono v souladu 
s Kristem – jen tak vyhrát miliony? Chlastat a cpát se spokojeně 
žrádlem? Tvářit se hrozně zkroušeně – a tak „nábožně“ a 
„zbožně?“ Poslouchat pomíjivé politiky i další rádoby „guru?“ 
Dumat o andělech a šechínách a eónech? 

Nebo je v souladu s Kristem jednota s Boží vůlí – která 
nevyhnutelně vede k sebeodříkání, k nesebestřednosti? K pokoře 
před Bohem – ale právě a jen před Bohem? 

 
Píseň: NEZ115 – Bůh je náš Pán a král (pozor na 4. sloku) + 

modlitba Páně 

Rozhovor 


